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عضو ناظر مجلس خبر داد
همکاری وزارت اطلاعات و ناجا با ستاد مبارزه 
با مفاسد اقتصادی برای شناسایی ویژه خواران

عضو ناظر مجلس شورای اسلامی در ستاد مبارزه با 
مفاس�د اقتصادی از همکاری وزارت اطلاعات و ناجا با 

ستاد مذکور برای شناسایی ویژه خواران خبر داد.
عزت الله یوسفیان ملا عضو ناظر مجلس شورای اسلامی در 
ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادی با اشاره به نامه حسن روحانی 
به معاون اول خود، مبنی بر شناس��ایی و مجازات کسانی که 
با تبانی و سوء استفاده از امتیازات خاص، زمینه ویژه خواری 
و درآمده��ای غیرموجه را فراه��م کرده اند، گفت: معاون اول 
رئیس جمهور در اجرای این دس��تور مذاکرات و بررسی های 

اجمالی را قبل از تشکیل ستاد داشته است.
وی افزود: چون موضوع با اهمیت اس��ت در س��تاد مطرح 
شد و هر یک از اعضای ستاد در قوای سه گانه اعلام آمادگی 

کردند که به این موضوع رسیدگی کنند.
یوسفیان ملا درباره نحوه آغاز و چگونگی پیگیری شناسایی 
ویژه خواران، به فارس گفت: این موضوع در جلسات آتی ستاد 
برنامه ریزی می شود اما در کل رسیدگی به این موضوع قطعی 

است.
نماینده مردم آمل در مجلس از همکاری وزارت اطلاعات 
و ناجا با س��تاد مبارزه با مفاس��د اقتصادی برای شناس��ایی 
ویژه خواران خبر داد و اظهار داش��ت: علاوه بر نمایندگان سه 
قوه، دس��تگاه های اطلاعاتی و امنیتی نیز برای رس��یدگی و 

پیگیری اعلام آمادگی کردند.
جزئیات محکومیت مدیر مسئول
 و دبیر سیاسی هفته نامه 9 دی

حمید رسایی شکایت دادستان تهران و محکومیت 
مدیر مس�ئول و دبیر سیاسی هفته نامه 9 دی به دلیل 
چاپ یادداش�ت انتقادی درباره علی لاریجانی را تایید 

کرد.
حجت الاس��لام حمید رس��ایی نماینده م��ردم تهران در 
مجلس، ضمن تائید ش��کایت دادس��تان تهران و محکومیت 
مدیر مس��ئول و دبیر سیاسی هفته نامه 9 دی به دلیل چاپ 
یادداشت انتقادی درباره علی لاریجانی رئیس مجلس، گفت: 
یادداش��تی در صفحه سیاس��ی 9 دی که آقای سعید ذاکری 

مسئول آن است، درج شد.
وی اضافه کرد: این یادداشت، انتقادی به عملکرد و مواضع 
انتخاباتی آقای لاریجانی بود اما به هیچ وجه توهین آمیز نبود 
والا از ه��ر ک��س انتقاد کنی��د، وی می تواند بگوید که به من 

توهین شده است.
نماینده مردم تهران در مجلس در پاسخ به این پرسش که 
آیا رئیس مجلس از این شکایت اطلاع داشته یا نه، گفت: بله؛ 
زمانی که دادس��تان تهران شکایت کرد، بنده آقای لاریجانی 
را در جریان گذاش��تم. بعد که حکم هم صادر شد، باز ایشان 
را در جریان گذاش��تم. ایش��ان هم لبخند زد و گفت من که 

شاکی نیستم.
مدیر مسئول 9 دی از ذکر جزئیات حکم صادره خودداری 
ک��رد و به ف��ارس گفت: ای��ن حکم بدوی اس��ت و از طریق 
وکی��ل هفته نامه 9 دی درخواس��ت تجدید نظ��ر کرده ایم، 
البته مواردی از این دست حتما باید شاکی خصوصی داشته 

باشد.
نماینده مردم تهران در مجلس درباره برخورد علی لاریجانی 
با ش��کایت دادستان از فاطمه هاشمی و مکاتبه کتبی رئیس 
مجلس با دادستان تهران مبنی بر عدم شکایت وی و مختومه 
ش��دن پرونده، گفت: بالاخره این از اختیارات آقای لاریجانی 
است که در جایی شرح صدر نشان داده و علنی موضع بگیرند 
و در جایی دیگر این کار را نکنند؛ حتما برای اقای لاریجانی، 
فاطمه هاش��می رفس��نجانی مهم تر از حمید رس��ایی است، 
چون پدر وی، اکبر هاشمی رفسنجانی است و پدر بنده یک 
آدم معمولی بود به نام علی رس��ایی که مرحوم ش��ده و خدا 

رحمتش کند.
بانک مرکزی گزارش داد

افزایش 22 درصدی اجاره مسکن 
در تابستان امسال

بانک مرکزی اعلام کرد: شاخص بهای مسکن اجاری 
در مناطق شهری ایران در 3 ماهه دوم سال 1392 نسبت 
به 3 ماهه مش�ابه س�ال قبل 22 درصد افزایش یافته

است.
بانک مرکزی در جدیدترین آمارهای خود از شاخص بهای 
مس��کن اجاری در مناطق شهری ایران در 3 ماهه دوم سال 
1392 اعلام کرد: ش��اخص بهای مس��کن اجاری در مناطق 
شهری ایران به عدد 134/2 رسید که نسبت به 3 ماهه قبل 
معادل 7/7 درصد و نس��بت به 3 ماهه مش��ابه سال قبل 22 

درصد افزایش یافت.
متوسط شاخص بهای مسکن اجاری در 6 ماهه اول سال 
جاری نس��بت به دوره مشابه س��ال قبل 20 درصد افزاش را 
نش��ان می دهد. شاخص مذکور در 12 ماه منتهی به شهریور 
92 نس��بت به 12 ماه منتهی به ش��هریور 91 معادل 17/3 

درصد افزایش داشته است.
ش��اخص بهای مس��کن اجاری در 3 ماهه دوم س��ال 92 
نسبت به 3 ماهه قبل، در کلیه استان های کشور افزایش یافت. 
بیش��ترین میزان افزایش متعلق به استان کرمانشاه معادل 9 
درصد بود و استان های تهران و آذربایجان غربی به ترتیب با 
8/9 درصد و 8/3 درصد افزایش در رده های بعدی قرار گرفتند.

کمترین میزان افزایش مربوط به استان های سمنان معادل 
4/5 درصد بود و اس��تان های خراسان جنوبی با 4/9 درصد و 

گلستان با 5/2 درصد در رده های بعدی قرار گرفتند.
شاخص بهای مسکن اجاری در شهرهای بزرگ در 3 ماهه 
دوم سال 92 به عدد 134 رسید که نسبت به 3 ماهه قبل برابر 
8/1 درصد و نسبت به 3 ماهه مشابه سال قبل 22/2 درصد 
افزایش نش��ان می دهد. شاخص مذکور در 12 ماه منتهی به 
ش��هریورماه سال 92 نسبت به 12 ماه منتهی به شهریور ماه 

سال 91 معادل 16/9 درصد افزایش داشته است.
شاخص بهای مس��کن اجاری در شهرهای متوسط در 3 
ماهه دوم س��ال 92 به عدد 133/8 رس��ید و معادل 7 درصد 
بالاتر از شاخص مذکور در 3 ماهه اول قرار گرفت. افزایش این 
شاخص نسبت به 3 ماهه مشابه سال قبل 21 درصد بوده است.
شاخص مذکور در 12 ماه منتهی به شهریور ماه سال جاری 
نس��بت به 12 ماه منتهی به شهریورماه سال گذشته معادل 

16/7 درصد افزایش را نشان می دهد.
ش��اخص بهای مس��کن اجاری در شهرهای کوچک در 3 
ماهه دوم سال 92 به عدد 136/9 رسید که نسبت به 3 ماهه 
قبل معادل 6/2 درصد و نس��بت به 3 ماهه مشابه سال قبل 

23/7 درصد افزایش یافت.
ش��اخص مذکور در 12 ماه منتهی به شهریور سال جاری 
نسبت به 12 ماه منتهی به شهریور ماه سال 91 معادل 20/8 

درصد افزایش یافته است.

جامع مشترك بین نبوت و امامت همان مقام شامخ »ولایت« است؛ هم نبي ولي 
خداست و هم امام ولي خداست و اگر درباره ولایت سخني به میان بیاید، این قدر 
مش��ترك محفوظ ش��ده است؛ هم مقام شامخ نبوّت و رسالت ارج نهاده شد و هم 

به مقام شامخ امامت احترام شد. 
دشواري وراثت در ولایت

 آنچه که فریقین نقل کرده اند، این اس��ت که عالمان دین وارثان انبیایند)1(. 
وارث نبي شدن، وارث رسول شدن کار دشواري است؛ امّا وارث ولي شدن دشوارتر 
اس��ت. این بزرگواران فرمودند: علوم ما و امور ما چند قس��م اس��ت؛ بعضي از امور 
است که سهل است و روان است نظیر احکام فقهي و حقوقي و اخلاقي که براي 
توده مردم بازگو مي کنند، همگان مي فهمند. هم فهمش دشوار نیست، هم عملش 
سخت نیست؛ مَا جُعِلَ عَلیَکُمْ فيِ الدّینِ مِنْ حَرَج)2( هم در بخش علم است، هم در 
بخش عمل. فهمیدن احکام و دس��تور فقهي و اخلاقي خیلي دشوار نیست، نظیر 
علوم عادي است که فراگیري اش آسان است یا لاأقل سخت نیست و عملش هم 
اینچنین است که توده مردم هم موفقند؛ شما و ما هم بي توفیق نیستیم. امّا اگر 
کسي بخواهد وارث نبي و رسول بشود، این صَعب است؛ و بخواهد وارث ولي بشود، 
این »مُستصعب« است. اینکه فرمودند: امرنا صَعبٌ و مُستَصعَبْ لا یحَتَمِلُهُ إلا نبَِيٌّ 

بْ اوُ عَبدٌ امِتَحَنَ اللهُ قَلبُهُ للِتَّقوي)3(، همین است.  مُرسَلْ اوُ مَلکٌَ مُقَرَّ
اگر بحث در ولایت است که مشترك بین نبوّت و رسالت و امامت است، باید 
بکوشید اوّلاً وارثان راستین نبي و رسول بشوید، و ثانیاً وارثان آن مقام شامخ ولایت 
بشوید. )ولي( آن است که سرپرست خود باشد و بتواند دیگران را هم سرپرستي 
بکند. این ولایتي که جزء امور مُستصعب است، به معناي سرپرستي ظاهري نیست 
که از خیلي ها برمي آید. اگر کسي بتواند والي مجاري ادراکي و تحریکي خود بشود، 
یعن��ي حس و وهم و خی��ال را تحت ولایت عقل ببرد که خیال، هرزه گري نکند، 
وهم، هرزه گري نکند، حس، هرزه گري نکند، حدیث نفس نداشته باشد، خاطرات 
نداش��ته باشد؛ این همیش��ه دائمُ الحضور باشد که لاأقل نمازش و قرائت قرآنش و 
ادعیه اش خالصانه باشد، مزاحمي درون او نباشد؛ این از نظر علمي مي شود )ولي( 

که این والي مجاري ادراکي مادون است. 
لزوم ولایت »عقل« بر حسّ و خیال 

اگر شهوت را، غضب را، خواسته ها را، آرزوها را، خوف و رجاء را هم به امامت 
عق��ل عملي کنترل کرد، اینه��ا را مُوليّ علیه قرار داد، آن عقل عملي که بهِِ یعُبَدُ 
الرَّحم��نْ وَ یکُتَسَ��بُ الجِنان )4(، آن را والي و ولي قرار داد؛ این ش��خص مي تواند 
خواس��ته هاي خود را هم تملّک کند، یک چنین آدمي مي شود وليّ دروني. آنگاه 
توفیق آن را احیاناً پیدا مي کند که نسبت به دیگران هم ولي بشود، آن وقت حرف 
او در دیگ��ران اث��ر دارد، محضر او هم در دیگران اث��ر دارد. ما اگر بخواهیم درس 
بگوییم، این همه جا هست، سخن بگوییم، نوشته اي داشته باشیم؛ همه جا هست. 
امّا آني که بتواند وليّ دل ها باش��د و مردم را اصلاح کند،  آن جزء امور مُس��تصعب 

است به اصطلاح که خیلي دشوارتر از کارهاي دیگري است. 
ارتباط با خداوند موجب آساني دشواري ها

امّا اینکه فرمودند: امر ما و علم ما صعب است، مُستصعب است؛ فرمایشي است 
لام( فرمودند. نسبت به ما مُستصعب است، صعب است،  درست که ائمه )علیهم السَّ
با ش��رایط عادي بخواهیم به این مقام برسیم سخت است؛ امّا آیا نسبت به قدرت 
ذات أقدس إله هم صعب و مُستصعب است یا نه؟ یقیناً نه. اگر چنانچه نسبت به 
قدرت ذات أقدس إله صعب و مُستصعب نیست، ما با او که رابطه برقرار کنیم،  آن 
��رُهُ للِیُْسرَي همین است! یعني ما آن  صعب را براي ما آس��ان مي کند؛ این فَسَنُیَسِّ
»عَس��یر« را یسَیر مي کنیم، آن دشوار را س��هل مي کنیم؛ امَّا مَنْ اعَطَي وَ اتقََّي. وَ 
رُهُ، یعني آن کار دشوار را براي او  رُهُ للِیُْسرَي)5(. چه را نیَُسِّ قَ باِلحُسنَي. فَسَنُیَسِّ صَدَّ
آسان مي کنیم! چیزي که دشوار است، چیزي که صعب و مُستصعب است؛ ما براي 
قَ باِلحُسنَي.  او سهل و روان مي کنیم؛ به این شرط که امَّا مَنْ اعَطَي وَ اتقَي. وَ صَدَّ

پس این راه رفتني است، شرطش هم همین اموري است که به دست ماست. 
مراد از )علم غیر نافع(

راه��ي که م��ا را وارث این ذوات مقدّس مي کن��د، وجود مبارك پیامبر )ص( 
تبیین کرده. به ما گفتند: شما در قنوت، در غیر قنوت، در نماز، در تعقیبات نماز 
از خدا علم طلب بکنید، شرح صدر طلب بکنید، مزید علم طلب بکنید، رَبِّ زدِنيِ 
عِلماً)6( بگویید و مانند آن. بعد هم در تعقیبات، در ادعیه از آن علم بي اثر به خدا 
پناه ببرید، اعَُوذُ بکَِ مِنْ عِلمٍ لا ینَفَع، مِنْ قَلبٍ لا یخَشَع وَ نفَسٍ لا یشَبَع )7(؛ گفتند 
از اینه��ا ه��م به خدا پناه ببرید. هم مثبتش را گفتند، هم منفي اش را گفتند؛ هم 
زش��تش را گفتند، هم زیبا را گفتند. گفتند: از خدا علم بخواهید، علم نافع طلب 
بکنید؛ و علمي که نافع نیست، از آن علم به خدا پناه ببرید دَفعاً و رَفعا؛ً که دنبال 

یک چنین علمي نروید یا اگر چنین علمي یاد گرفتید، آن را رها کنید.
علمي که نافع نیست مصادیق روشني دارد. آن سحر و شعبده و کهانت و اینها 
علم نافع نیست، بله اینها را همه ما مي دانیم؛ بعضي از علوم است که تاریخ مصرفش 
گذشته، آنها را هم مي فهمیم که اینها علم نافع نیست. اگر منظور از علم غیر نافع 
همین هاست: اعَُوذُ بکَِ مِنْ عِلمٍ لا ینَفَع! یعني من به دنبال سحر و شعبده و اینها 
نروم، به علمي که تاریخ مصرفش گذشته، مباني اش باطل شده، به دنبال اینها نروم؟ 
یا نه، همین علوم رایج حوزوي ما را مي گویند، علوم دانشگاهي ما را مي گویند؟ 

این را وجود مبارك رسول گرامي )ص( تبیین کرده، فرمود: اگر کسي علمي 
فرا گرفت، نگفت من خودم رفتم درس خواندم و عالم شدم، چون علم را بالأخره 
از جاي دیگر به آدم عطاء مي کنند؛ اگر کسي عالم شد و اهل گریه نبود، اگر کسي 
علم��ي ف��را گرفت، مَنْ اوُتيَِ عِلماً لا یبُکیه، ای��ن علم، او را به گریه در نیاورد؛ این 
نْ اوُتيَِ عِلماً لا ینَفَعُه )8(، این جزو کس��انی اس��ت که علم غیر  لحََقیقٌ انَْ یکَُونَ مِمَّ
نافع به او داده شده است، این مضمون از وجود مبارك آن حضرت رسیده است. 
استشهاد وجود مبارك حضرت هم به آیات قرآن است، فرمود که ذات أقدس 
إله در وصف عالمان دین اینچنین فرمود: إنمََّا یخَشَي اللهَ مِنْ عِبادِهِ العُلمَاء)9(، یعني 
ایَهَُّا العُلمَاءْ اخِشَعُوا الله. پس این جُمَل خبریهّ صرف وصف نیست که یک خبر باشد، 
بلکه به داعي انش��اء القاء شده. خداي سبحان در قرآن کریم در نعَت عالمان دین 
داً )10(، بعد به اینجا  ونَ للَِاذقانِ سُجَّ اینچنین فرمود: عالمان دین کساني اند که: یخَِرُّ
مي رس��د که: وَ یبَکُونَ وَ یزَیدُهُم خُشُوعاً )11(. عالمان دین کساني اند؛ وقتي احکام 
الهي، آیات الهي براي اینها خوانده مي شود، اینها با چانه شان سجده مي کنند و اشک 
مي ریزند، نقیض این چیست؟ عکس و نقیضش این است که اگر کسي اهل خشیت 
و گریه نبود عالم نیست! عالم نیست یعني آیا علم ندارد یا این علمش به حال او 
نافع نیست؟ این علمش به حال او نافع نیست. پس اینکه ما در دعاها مي گوییم: 
اعَُوذُ بکَِ مِنْ عِلمٍ لاینَفَع، راه آزمونش را هم به ما نشان دادند که آیا این علمي که 
ما یاد گرفتیم به حال ما نافع است یا نافع نیست؟! اگر اینچنین بودیم، به حال ما 

نافع است؛ اگر خداي ناکرده اینچنین نبودیم، نافع نیست.
 بیانات حضرت آیت الله جوادي آملي )دامت برکاته( در دیدار با 
جمعی از طلاب، دانشجویان و اقشار مختلف مردم � قم؛ 1384/1/18           

�����������������������������������������������
)1( ر. ك:  الکافي/ 1/ 32  �  بابُ صِفَهِ العِلم وَ فَضلهِِ وَ فَضلِ العُلمَاء 

)2( حج/ 78                     )3( بصائر الدّرجات/ 26
)4( الکافي/ 1/ 10  �  ) کِتابُ العَقلِ وَ الجَهل(؛  با اندکي تفاوت

)5( لیل/ 5 تا 7                 )6( طه/ 114
)7( مستدرك الوسائل/ 5/ 70

)8( بحار الأنوار/ 74/ 81  �  ) مَا اوُصي بهِِ رَسول الله )ص( الِيَ ابَي ذَر(
)9( فاطر/ 28                   )10( اسراء/ 107  �  با تلخیص

)11( اسراء/ 109
خوان حکمت روزهای یکشنبه منتشر می شود.

درمکتب امام

حضرت )امیرالمومنین علی)ع(( می فرماید:
این کفش به نظر شما چقدر ارزش دارد؟

می گویند: هیچ!
می گوید که: امارت )حکومت( بر شما هم، خلافت هم، در نظر من مثل 

این کفش و پایین تر از این کفش است.
مگر اینکه )بوسیله آن( اقامه عدالت کنم! )1(

شما کجا سراغ دارید که یک نفر خلیفه باشد و وضعش اینطور باشد؟!
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امیرالمومنین علی)ع( الگویی برای همه رهبران

پناه بر خدا از علم غیر نافع 

علی لاریجانی رئیس مجلس  در دیدار 
»پت برین« رئیس کمیس�یون سیاس�ت 
خارجی مجلس ایرلند با تاکید بر اهمیت 
توس�عه و گس�ترش ارتباطات جمهوری 
اس�لامی ای�ران و اتحادیه اروپ�ا از جمله 
ایرلند گفت: تقویت همکاری های ایران و 
اروپا می تواند در حل بحران های منطقه ای 

نقش موثری داشته باشد.
وی در همین راستا افزود: گسترش مراودات 
سیاسی، اقتصادی و پارلمانی جمهوری اسلامی 

ایران و ایرلند بسیار مهم است.
رئیس مجلس در بخش دیگری از سخنانش 
در مورد بحران سوریه گفت: برای غلبه بر این 
اوض��اع باید همکاری جمعی کرد و در صورتی 
که جدی گرفته نش��ود به سایر مناطق جهان 

نیز تسری خواهد یافت.
لاریجانی در پایان با اشاره به فراز و فرودهای 
مذاکرات هس��ته ای جمهوری اسلامی ایران با 
1+5 گفت: جمهوری اس��لامی ایران از ابتدا به 
دنبال راه حل سیاس��ی بوده اما برخی کشورها 

هیچگاه به دنبال حل این موضوع نبودند.
وی افزود: مذاکرات اخیر تیم مذاکره کننده 
ایران با 1+5 نش��ان داد موضوع هسته ای ایران 

قابل حل است.
در ادام��ه ای��ن دی��دار پ��ت بری��ن رئیس 
کمیسیون سیاس��ت خارجی مجلس ایرلند با 
ابراز خرس��ندی از س��فر به ایران، فضای بعد 
از انتخابات اخیر ای��ران را فضای مثبتی برای 
گس��ترش روابط ایرلند با کشورمان دانست و 
افزود: مقامات عالیرتبه ایرلند بر افزایش سطح 
مراودات سیاسی، اقتصادی و صنعتی فیمابین 

تاکید دارند.
وی در ادامه با ابراز امیدواری نسبت به آینده 
مثبت مذاکرات 1+5 با جمهوری اسلامی ایران 
گفت: دولت ایرلند از ابتدا بر ضرورت گفت وگو و 
رایزنی های سیاسی برای رسیدن به حل موضوع 

هسته ای ایران تاکید داشته است.
پت برین در پایان حضور گروه های تروریستی 
مانند القاع��ده در منطقه خاورمیانه را خطری 
برای صلح و امنیت در منطقه و جهان دانست.

دیدار لاریجانی با رئیس كمیسیون
 سیاست خارجی ایرلند

عضو ارشد تیم مذاکره کننده هسته ای 
کش�ورمان پس از بازگش�ت از ژنو درباره 
نتیج�ه مذاک�رات دو روزه خ�ود با معاون 
اشتون تاکید کرد که اجرای گام اول توافق 

ژنو منوط به حل موارد اختلافی است.
»سیدعباس عراقچی« در گفت وگو با ایسنا 
در این باره گفت: در مذاکرات دو روز گذش��ته 
که در ژنو انجام شد هنوز به توافقی نرسیده ایم، 
اما برای موارد مورد اختلاف راه هایی را در نظر 
گرفته ایم. این راه ها باید در پایتخت ها بررس��ی 

شود تا تصمیم نهایی درباره آن بگیریم.
این عضو ارش��د تیم مذاکره کننده هسته ای 
خاطرنش��ان کرد: اگ��ر راه حل ها م��ورد توافق 
پایتخت ه��ا قرار گرفت در تماس��ی که با خانم 
اشمید خواهم داشت این موضوع اعلام خواهد 
شد. پس از آن تاریخ آغاز گام اول توافقنامه ژنو 
که پیشنهادهایی نیز برای زمان آن از سوی دو 
طرف اعلام ش��ده نهایی و پ��س از آن گام اول 

اجرا می شود.
وی اضافه کرد: اگر این تاریخ و راه حل ها مورد 
تایید پایتخت ها قرار نگرفت در تماس های تلفنی 
که داریم نحوه ادامه کار را بررس��ی می کنیم و 
ممکن اس��ت برای ادامه کار نی��از به مذاکرات 
حضوری دیگری در ژنو باشد و تماس ها بین ما 

و تشکیلات خانم اشتون ادامه یابد.
عراقچی درب��اره تاریخ اج��رای توافقنامه و 
گمانه زنی ها در خصوص اجرای آن در تاریخ 20 
ژانویه، گفت:  در مذاکرات دو روز گذشته درباره 
تاری��خ اجرای این توافقنام��ه رایزنی کردیم که 
تاریخ مشخصی مورد توافق دو طرف قرار گرفت.

وی از اعلام این تاریخ مش��خص خودداری 

کرد و افزود: اعلام این تاریخ منوط به این است 
که درباره راه حل ها بین دو طرف توافقی صورت 
گی��رد و م��وارد باقی مانده نهایی ش��ود در آن 
ص��ورت تاریخ اجرای گام اول توافقنامه را اعلام 

خواهیم کرد.
عراقچی در عین حال گفت: امیدوارم ظرف 
یک��ی دو روز آینده رایزنی ها به نتیجه برس��د و 

پس از آن این موارد را اعلام می کنیم.
مع��اون وزیر امور خارج��ه همچنین درباره 
لغو تحریم هایی که در توافقنامه ژنو مورد تایید 
قرار گرفته است، گفت: تحریم هایی که براساس 
توافقنامه ژنو لغو می شود، طبق ساز و کاری که 
درباره آن توافق ش��د تعلیق خواهد شد. درباره 
یکی از موارد، اختلاف نظری وجود داشت که در 
مذاکرات دو روز گذشته در ژنو راه حلی برای آن 
پیدا ش��د. اگر توافقی حاصل شود این تحریم ها 

نیز براساس توافقنامه لغو می شود.
وی همچنین درباره مذاکراتش با وندی شرمن، 
معاون وزیر خارجه آمریکا در ژنو نیز گفت: خانم 
ش��رمن در مسیر سفر به مسکو بود برای دیدار 
با خانم اشمید توقفی در ژنو داشت تا دیدگاه ها 
و رایزنی ها درباره مذاکرات را به خانم اش��مید 
منتقل کند. پیش��نهاد انجام دیداری سه جانبه 
مطرح ش��د که ما این دی��دار را انجام دادیم و 
طبق معمول نیز در حاشیه این نشست سه جانبه 

دیداری دو جانبه با خانم شرمن داشتم.
واکنش آمریکا

در همین رابطه سخنگوی وزارت امور خارجه 
آمریکا گفت که پیشرفت های خوبی در مذاکرات 
فن��ی ای��ران و معاون رئیس سیاس��ت خارجی 
اتحادیه اروپا صورت گرفته است، ولی گزارشات 

درباره اینکه یک توافق نهایی حاصل شده است 
درست نیست.

»جن پساکی«، سخنگوی وزارت امور خارجه 
آمری��کا در یک کنفران��س خبری گفت: برخی 
مس��ائل باقیمانده وج��ود دارد، ولی در مرحله 
کنونی گزارش��ات درباره اینکه همه چیز نهایی 

شده است، درست نیست.
مایکل مان، سخنگوی کاترین اشتون، رئیس 
سیاس��ت خارجی اتحادی��ه اروپا نیز روز جمعه 
در پایان مذاکرات س��یدعباس عراقچی، معاون 
وزیر امور خارجه ایران با هلگا اش��مید، معاون 
اشتون گفت  که پیشرفت های »بسیار خوبی« 
در زمینه همه مسائل باقیمانده حاصل شد، اما 
نتایج مذاکرات باید توسط مقامات عالی رتبه تر 

تایید و بررسی شود.
به گزارش روزنامه وال استریت ژورنال، مان 
افزود: اش��مید و عراقچی به پیشرفت خوبی در 
زمینه همه مس��ائل مربوطه دست یافتند. این 
اکنون در سطح سیاسی پایتخت های دولت های 

کلیدی تحت بررسی و تایید قرار دارد. 
ماری هارف، یکی دیگر از سخنگوهای وزارت 
امور خارجه آمریکا نیز با تکرار اظهارات اتحادیه 
اروپا گفت: در ح��ال حاضر پایتخت ها در حال 
بررس��ی آنچه درژنو به دس��ت آمد هستند و ما 
امیدواریم که توافق نامه را به زودی اجرایی کنیم.

واکنش رسانه های خارجی 
به گفت وگوی عراقچی و اشمید

رس��انه های خارج��ی با انع��کاس مذاکرات 
اخیر نماین��دگان ایران و 1+5 نتایج این دور از 

گفت وگوها را مثبت ارزیابی  کردند.
ش��بکه تلویزیون��ی یورونیوز گ��زارش داد: 

جزئیات فنی توافق ژنو نهایی شد.
این ش��بکه اف��زود، مذاکره کنندگان پرونده 
هسته ای ایران اعلام کردند جزئیات فنی توافق 
ژنو را به نتیجه رساندند. قدرت های بزرگ اکنون 
بای��د متن توافق را قب��ل از آغاز دومین مرحله 
از گفت وگوها که برای فوریه پیش بینی ش��ده 

تایید کنند.
شبکه تلویزیونی فرانس 24 نیز گزارش داد: 
پیشرفت هایی در گفت وگوهای ایران و اتحادیه 
اروپا در ژنو حاصل ش��د اما هنوز توافقی بدست 

نیامده است.
این ش��بکه گزارش داد پیش��رفت های قابل 
توجهی در گفت وگوهای فنی دو روز اخیر ایران 
و اتحادیه اروپا در ژنو حاصل ش��د. تهران اعلام 

کرده است همه اختلافات حل شده است. 
ش��بکه العربیه ه��م گ��زارش داد مذاکرات 
سیاس��ی میان ایران و گ��روه 1+5 برای اجرای 
توافقنام��ه اتم��ی ژنو با توافق بر س��ر مس��ائل 
م��ورد اختلاف پایان یافت و متن توافق ها برای 
تصمیم گی��ری نهایی دولت ها، ب��ه پایتخت ها 

ارسال شد.
روزنام��ه ایندیپندن��ت هم نوش��ت: آمریکا 
می گوی��د مذاکرات هس��ته ای هنوز ب��ه پایان 

نرسیده است.
این روزنامه انگلیسی در پایگاه اینترنتی خود 
در مقاله ای به قلم »کاش��میرا گاندر« نوش��ت: 
سیاستمداران ایرانی و اروپایی در مذاکرات روز 
جمعه در ژنو برای رفع اختلافات بر سر چگونگی 
اجرای توافق هس��ته ای به پیشرفت هایی دست 
یافتن��د. با این حال، آمریکا گفت این مذاکرات 

به اتمام نرسیده است.

عراقچی:

اجرای گام اول توافقنامه ژنو
منوط به حل موارد اختلافی است

رئیس س�ازمان انرژی اتمی کش�ورمان 
تاکی�د کرد: یک�ی از م�وارد اختلافی بین 
ایران و 1+5 که طرف مقابل مطرح می کند 
سانتریفیوژهای پیشرفته ایران بوده که حق 

مسلم کشورمان است.
علی اکبر صالحی رئیس سازمان انرژی اتمی 
کش��ورمان در برنامه تلویزیونی شبکه جام جم 
درب��اره موارد اختلافی بین ای��ران و 1+5 برای 
اجرای توافق ژنو و مذاکرات صورت گرفته اخیر 
در ژنو، گفت: یکی دو مورد بود که کارشناس��ان 
ب��رای حل آنها به ژنو رفته بودن��د، یکی از این 
موارد اختلافی ک��ه طرف مقابل مطرح می کرد 
سانتریفیوژهای پیشرفته بود که حق جمهوری 

اسلامی ایران است.
وی با اشاره به اینکه بهترین بخش تفاهم نامه 
مرب��وط ب��ه تحقی��ق و توس��عه اس��ت و هیچ 
محدودیت��ی در این بخ��ش در تفاهم نامه ذکر 
نش��ده اس��ت، افزود: هنوز این تفاهم نامه جنبه 
اجرایی نگرفته و ش��اید دهه سوم ژانویه اجرایی 
شود بنابراین بحثی که آنها راجع به سانتریفیوژها 

مطرح می کنند ناوارد است.
صالحی ابراز داش��ت: بنده بارها گفته ام برای 
نق��د این تفاهم نامه بای��د بگوییم که تفاهم نامه 
آرمانی چه می توانست باشد، تفاهم نامه آرمانی 
آن بود که فتوای مقام معظم رهبری معیار قرار 
بگی��رد و آنها قبول کنند که ما هیچ برنامه غیر 
صلح آمیز هسته ای نداریم اما طرف مقابل این کار 
را انجام نمی دهد چرا که به دنبال بهانه هستند.
وی گفت: می توانیم این اطمینان را به مردم 

بدهیم که نگرانی هایی که احساس می شود که 
در پی توافقنامه ژنو فعالیت های هسته ای کشور 
با کندی روبرو خواهد شد، بی مورد است و تعلیق 

هیچ آسیبی به کار ما نمی رساند.
صالحی با اشاره به اینکه از حق غنی سازی 20 
درصد نمی گذریم، تصریح کرد: ما اکنون برای 4 
یا 5 سال آینده تولید سوخت داشته ایم و نیازی 
به غنی سازی 20 درصد نداریم، اگر تعلیق انجام 

دهیم در جهت منافع ملی است.
رئیس س��ازمان انرژی اتمی گفت: مس��ائلی 
درباره رآکتور آب س��نگین اراك مطرح می شود 
که بر اساس توافقنامه باید برخی تجهیزات اصلی 
را در 6 ماه نصب نکنیم، در اراك آنقدر فعالیت ها 
گسترده است که اگر تعدادی از تجهیزات نصب 

نشود مهم نیست.
وی تاکید کرد: تحقیقات بدون قید و ش��رط 
انجام می شود، ما همه کارها را جلو می بریم، بنده 
اکنون همه هم و غم خود را روی مسائل کیفیت 
گذاش��ته ام، تا امروز روی کمیت شتاب داشتیم 
اما الان از آستانه ها عبور کرده ایم و کیفیت غالب 
می شود به خصوص در مورد به کارگیری فناوری 
هس��ته ای که ما قول س��اخت یک بیمارس��تان 
هس��ته ای را می دهیم ک��ه در آن هر آنچه برای 
استفاده از مواد پرتوزا نیاز است وجود داشته باشد.

صالح��ی با اش��اره به اینک��ه در حال حاضر 
صفحات س��وخت، میله ها، غنی سازی و... را به 
صورت خودکفا انجام می دهیم، اظهار داش��ت: 
جمهوری اسلامی ایران کشوری است که می تواند 
بگوید دارای فناوری هس��ته ای است البته ادعا 

نداریم که تنه به تنه کشورهای پیشرفته مانند 
فرانسه هستیم. ما به شدت جلو می رویم.

رئیس س��ازمان انرژی اتمی ب��ا بیان اینکه 
پیش��رفته ترین نوع جراحی در دنی��ا  اکنون با 
تجهیزات اش��عه حاصل می ش��ود، افزود: ما این 
تجهی��زات را در اختی��ار نداریم. ع��زم را جزم 
کرده ای��م که ب��رای ورود به س��اخت تجهیزات 
این گونه که ش��تاب دهنده های کوچک هستند، 
وارد شویم. این شتاب دهنده ها 2-3 متر مکعب 
فضا را اش��غال می کنند و هر بیمارستانی که از 
این امکانات استفاده می کند باید شتاب دهنده ها 

را در اختیار داشته باشد.
صالحی گفت: رادیودارویی که رآکتور تهران 
تولی��د می کن��د را می توان انتق��ال داد اما عمر 
برخ��ی رادیوداروها خیلی کوتاه اس��ت و امکان 
انتق��ال آن وجود ندارد و به همین دلیل باید از 
شتاب دهنده ها در محل استفاده شود. اکنون تمام 
اقدامات برای تولید انجام شده، اگر تامین بودجه 
از طرف دولت ص��ورت گیرد یکی از بزرگترین 

شتاب دهنده های خاورمیانه را خواهیم ساخت.
رئیس سازمان انرژی اتمی گفت: در صورت 
تامین بودجه س��اخت این شتاب دهنده 5 سال 
زمان می برد. ما اکنون وارد عرصه شتاب دهنده  ها 
ش��دیم البته دانش��مندان ما اخی��را رودوترون 
نی��ز س��اخته اند و اکنون گروهی برای س��اخت 

سیگنوترون ها تشکیل می دهیم.
صالحی تصریح ک��رد: اخیرا تفاهمنامه ای با 
وزارت بهداشت به امضا رسانده ایم که لیزرهای 
مورد نیاز کش��ور را تولید می  کنیم و همچنین 

لیزرهای وارد شده از خارج را صیانت می کنیم.
رئیس سازمان انرژی اتمی درباره غنی سازی 
60 درصد که طرح آن از سوی نمایندگان مجلس 
مطرح شده، بیان کرد: اصل و فرآیند غنی سازی 
مهم است. زمانی که ما یک دستگاه سانتریفیوژ 
بس��ازیم درص��د غنی س��ازی چی��ز پیچیده ای 
نیست و می  توانیم آن درصد را به هر حدی که 
می خواهیم، برسانیم. مرحله اصلی اصل دستگاه 
سانتریفیوژ است که جمهوری اسلامی توانسته 

این دستگاه را بسازد.
وی در ادام��ه گف��ت: ما در ح��ال حاضر به 
غنی سازی 60 درصد نیازی نداریم اما اگر روزی 
بخواهیم برای محرکه کش��تی ها و زیردریایی ها 
اس��تفاده کنیم بهتر است رآکتورهای هسته ای 
داش��ته باشیم چرا که دیزلی ها مشکلاتی دارند 
و نی��روگاه هس��ته ای حجم کمت��ر و بهره وری 

بیشتری دارند.
صالحی افزود: ما هنوز پروژه ای که بخواهیم 
طراحی رآکتور کوچک که برای قوای کش��تی 
باش��د را در دس��ت نداریم. اگ��ر بخواهیم ورود 
پی��دا کنیم باید درصد غنی س��ازی را بالا ببریم 
چون هرچه درصد بالا برود قلب رآکتور کوچک 

می شود.
ب��ه گ��زارش خبرگزاری ه��ا، وی در پای��ان 
خاطرنشان کرد: به هر حال غنی سازی 60 درصد 
طرحی است که نمایندگان مجلس آن را مطرح 
کردند. آنها حتما مصالح و منافع ملی را از منظر 
خودش��ان تش��خیص می دهند و اگر این طرح 
تبدیل به قانون شود چاره ای جز تمکین نداریم.

صالحی: سانتریفیوژهای پیشرفته از موارد اختلافی ایران و 1+5 است

مع�اون وزیر ام�ور خارج�ه و عضو تیم 
مذاکره کننده هس�ته ای اظهار داش�ت در 

صورت زیاده خواهی غرب، باز می گردیم.
مجی��د تخت روانچی معاون اروپا و آمریکای 
وزارت امور خارجه با اش��اره به توافق موقت ژنو 
گفت: مهم برای ما متن تفاهم است، البته پاسخ 
زیاده خواهی ه��ای آمریکاییه��ا را می دهیم و در 
این زمینه ش��ک و شبهه ای وجود ندارد که اگر 
آمریکاییه��ا بخواهند مطالبی را مطرح کنند که 
خلاف واقع باش��د و یا بر خلاف تعهدنامه باشد 
اعتراض می کنیم و نظرات خود را بیان می کنیم. 
هیچ نگرانی در این موضوع نداریم کما اینکه قبلا 
نی��ز مطالب خود را مط��رح کردیم و در مجموع 
می توان��م بگویم مطالبی ک��ه از طرف آمریکایی 
مطرح شده بیشتر ناظر بر این بود که می خواستند 

مطالب داخلی خود را پوشش دهند.
عض��و تیم مذاکره کننده هس��ته ای در ادامه 
افزود: اگر ما بعد از ش��ش ماه احساس کنیم که 
طرف مقابل به تعهدات خود عمل نمی کند به کار 
اصلی خود بازمی گردیم و این اقدام راحتی است. 
آقای ظریف نی��ز این موضوع را در صحبت های 
خ��ود عنوان کرد که برگش��تن ما به کار قبل از 

نظر فنی شاید چندین ساعت بیشتر زمان نبرد، 
یا اگر بعد از آغاز  اجرا  احساس کنیم که طرف 
مقابل صادق نیست و بخواهد روی یکسری نکات 

بداخلاقی کند، ما به کار خود بازمی گردیم.
اگر در طول اجرای توافق یعنی در طول گام 
اول و چه بعد از اجرای گام اول بخواهند چیزهایی 
را به ما تحمیل کنند، س��اختاری وجود دارد که 
خیلی راحت باز می گردیم. در حقیقت این یک 
تس��ت آزمایشی است که آنها یعنی آمریکایی ها 
خودشان را نشان دهند. خود آنها هم این موضوع 
را می دانند چرا که ما در مذاکرات  سیاس��ی نیز 
ای��ن موضوع را خیلی صریح مط��رح کرده ایم و 
هیچ ابایی نداری��م که خیلی صریح این مطالب 

را عنوان کنیم.
به گزارش مهر، تخت روانچی درباره چرایی و 
افق مذاکرات هسته ای نیز تاکید کرد: مقاومتی را 
که مردم انجام دادند باعث شد آمریکایی ها پای 
میز مذاکره بیایند، آنها اکنون آمده اند و ما به این 
توافق رسیده ایم اگر بخواهند در اجرا زیاد ه خواهی 
کنن��د، ما به راحتی بجای اول بازمی گردیم و در 
مت��ن توافقنامه هیچ تعه��دی که نیاز به نگرانی 

داشته باشد، وجود ندارد.

عضو تیم مذاکره کننده هسته ای:

طرف غربی زیاده خواهی كند باز می گردیم

معاون اجرایی رئی�س جمهور تأخیر در 
پرتاب ماهواره شریف ست را صرفاً به دلایل 
فن�ی و هماهنگی ه�ای سیاس�ی و امنیتی 

دانست. 
محمد ش��ریعتمداری مع��اون اجرایی رئیس 
جمه��ور در واکنش به برخی اخبار منتش��ره در 
خصوص پرتاب ماهواره شریف س��ت اظهار کرد. 
اینجانب به عنوان معاون اجرایی رئیس جمهور و 
از اعض��ای دولت یازدهم خود را حامی و قدردان 
عالمان، دانش��مندان و دانش پژوهان ارجمندی 
می دانیم که حاصل تلاش علمی آنها، تولیدات با 

ارزش��ی نظیر ماهواره شریف ست است و هرگونه 
تأخیر در پرتاب این ماهواره و ماهواره های مشابه، 
صرفاً به دلایل فنی و هماهنگی های سیاس��ی و 
امنیتی ضروری، برای انجام چنین اقداماتی است 

که کاملًا در این حرفه طبیعی است.
وی تصریح کرد: به لطف الهی ماهواره تدبیر، 
ماهواره ش��ریف س��ت و ماهواره فج��ر همه در 
مرحله نهایی و آماده پرتاب هستند که به ترتیب 
و متناس��باً با زمان اتمام تست های فنی و نیز با 
توجه به محدودیت های طبیعی پرتاب، به موقع 

مورد بهره برداری قرار خواهند گرفت.


